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HET AUTEURSRECHT OP DE IN DEZE KRANT 

VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR 

DE VVD VOORBEHOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET 

NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN 

ZIJN, DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF 

VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET 

BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 

SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN VERBINDING TE STELLEN, 

MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAR-

OP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

Op verzoek van de minister van Bin-
nenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties 
heeft de studiegroep Openbaar Bestuur, 
onder leiding van secretaris-generaal 
Richard van Zwol, onderzoek gedaan 
naar de effecten van de inrichting van 
het openbaar bestuur in Nederland op 
de regionaal-economische opgaven. De 
studiegroep pleit in haar aanbevelingen 
voor een vereenvoudiging van de Wet 
gemeenschappelijke regelingen, als de 
agenda voor de komende kabinetsperi-
ode wordt opgesteld. 

Ik ben blij met het onderzoeksrapport, 
daar het een nadere onderbouwing 
geeft van de stelling dat optimalisering 
van de inrichting en werking van het 
openbaar bestuur een serieus effect kan 
hebben op de economische groei van 
Nederland.

Wij liberalen zijn voor een zo'n klein 
mogelijke overheid die effectief dient te 
werken. Ons land is een exportland en 
de overheid moet de economische dy-
namiek ondersteunen en daar waar mo-
gelijk bevorderen. Gelukkig zwengelt 
het rapport niet een structuurdiscussie 
aan. Meer dan eens is namelijk geble-
ken dat dit tot niets leidt in ons land... 

Conclusies in het rapport zijn onder meer 
dat het openbaar bestuur nog steeds te 
uniform is ingericht en te weinig flexi-
bel. Daarnaast wordt gesteld dat meer 
differentiatie en minder vrijblijvende 
samenwerking een economisch rende-
ment oplevert.

Aanbevelingen richten zich er in het 
rapport op dat de inhoudelijke agenda 
van bestuurlijk Nederland voorop dient 
te staan. Dat er geen blauwdrukden-
ken meer dient te zijn en er een de-hi-
erarchisering van de verhouding tussen 
provincie en gemeente dient te komen, 
alsmede deregulering van wetgeving en 
modernisering van de financiële verhou-
dingen.

Ik ben altijd al een voorstander geweest 
van het losknippen van het korset van 
de gedecentraliseerde eenheidsstaat. 
Maatwerk en het bieden van bijvoor-
beeld een lex specialis voor regio's en 
gemeenten en/of provincies die voorop 
willen lopen in de transformatie van be-
stuurlijk Nederland, verdienen onder-
steuning. 

Het zou mij heel wat waard zijn als de 
belangrijkste ingrediënten van dit rap-
port ook terugkomen in menig verkie-
zingsprogramma en uiteindelijk het re-
geerakkoord. 

Er is nog wel eens het verwijt geweest 
de afgelopen jaren dat ons "moederde-
partement" te weinig visie had en geen 
output kende. Dit rapport bewijst het 
tegenovergestelde en alhoewel het rap-
port geen bestuurlijke status heeft, zou 
ik ervoor willen pleiten dat wij per net-
werk in onze vereniging bediscussiëren 
en ons laten inspireren ten behoeve van 
een bestuurlijk vitaler en eigentijdser 
Nederland.
 
Arno Brok 

Voorzitter VVD-Bestuurdersvereniging

en Burgemeester van Dordrecht

 

KORSET VAN BESTUURLIJK 
NEDERLAND MOET LOSSER KUNNEN
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Op vrijdag 20 mei vindt het voorjaarscongres van de VVD-Bestuurdersvereniging plaats in het WTC/

Expo (Heliconweg 52), Leeuwarden.

 

U bent vanaf 11:30 uur van harte welkom. Om 13:00 uur wordt de jaarvergadering geopend door John 

Jorritsma, Commissaris der Koning in Fryslân. Tijdens de jaarvergadering wordt onder andere gespro-

ken over de nieuwe statuten van de VVD-Bestuurdersvereniging en over het voorstel om een AB-zetel 

ter beschikking te stellen aan jonge bestuurders. Tevens is Michiel Krom, lid van het Hoofdbestuur, 

aanwezig om u meer te vertellen over de permanente campagne van de VVD.  

 

Later in de middag komen de deelgezelschappen bijeen. Deze bijeenkomsten bieden de uitstekende 

gelegenheid voor inhoudelijk verdieping binnen uw vakgebied, samen met uw VVD-collega’s. Anne-

marie Jorritsma, voorzitter van de VVD-fractie in de Eerste Kamer, zal het congres afsluiten. Na afloop 

vindt een borrel plaats.

 

U kunt zich aanmelden voor het congres via MijnVVD.

4&5
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7

8&9
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ANNEKE LE COULTRE-FOEST
onder andere oud-burgemeester van 

Blaricum, is op 87-jarige leeftijd overleden.

YVES DE BOER 
is benoemd tot waarnemend burgemeester 

van Werkendam.

RENÉ VAN DIESSEN 
is benoemd tot waarnemend burgemeester 

van Gemert-Bakel.

ROEL CAZEMIER 
is benoemd tot burgemeester van 

Krimpenerwaard.

EMILE JAENSCH 
is benoemd tot burgemeester van Oegstgeest.

PETRA HARTSKAMP-DE JONG 
is benoemd tot burgemeester van Montfoort.

ARNO BROK 
is herbenoemd als burgemeester van Dor-

drecht. Hij zal de komende zes jaar tevens 

het voorzitterschap van de Drechtsteden en 

het voorzitterschap van de Veiligheidsregio 

Zuid-Holland Zuid vervullen.

DICK SLUIMERS 
is benoemd tot staatsraad in buitengewone 

dienst in de Afdeling advisering van de Raad 

van State.

REMCO BOSMA 

is sinds 1 maart 2016 lid van de Tweede Kamer.

Koningsdag 2016 in Zwolle  

(E)-referendumverordening: 
Voor welk probleem een oplossing?

Klimaatworkshop

Column uit de Kamer

Versplintering van het locale politieke landschap

Het asieldebat 

Slimmer leven
Is het lokaal bestuurlijke stelsel toekomstbestendig?

Uit VVD Community

Programma en Agenda Voorjaarscongres 
VVD-Bestuurdersvereniging

PROGRAMMA EN AGENDA OP PAGINA 12

DOWNLOAD DE VVD COMMUNITY APP!

VVD-BESTUURDERSVERENIGING
VOORJAARSCONGRES



Pagina 4 VVD Liberaal Bestuur • 2016 • Nr. 2

In 2014 kondigde Koning Willem-Alexander Koningsdag 

‘nieuwe stijl’ aan. Het gebruikelijke rondje door twee steden 

en het koekhappen zijn verleden tijd op deze dag. In 2015 

was het de beurt aan Dordrecht om de Koninklijke familie 

te ontvangen. Onder leiding van burgemeester Arno Brok 

maakte Nederland kennis met Koningsdag ‘nieuwe stijl’. 

Dit jaar is het de beurt aan Zwolle om er een onvergetelijke 

Koningsdag van te maken. In gesprek met Liberaal Bestuur 

vertelt burgemeester Henk Jan Meijer over Koningsdag 2016.

Nog iets minder dan twee weken en dan is 
het Koningsdag. Hoe is het met de span-
ning?
“Op 11 oktober kregen wij te horen dat Koningsdag 2016 zal 

plaatsvinden in Zwolle. Vanaf dat moment ben je er voort-

durend mee bezig. In het begin ben je vooral bezig met de 

hoofdlijnen. Je denkt na over de locaties, de begroting en 

het programma. Maar nu de tijd begint te dringen merk 

je dat je vooral met de praktische en concrete zaken bezig 

bent. Iedere fase kent spannende momenten.”

In 2014 kondigde Willem-Alexander aan 
dat Koningsdag anders dan voorgaande 
jaren wordt ingevuld. Hoe geeft Zwolle in-
vulling aan Koningsdag ‘nieuwe stijl’? 
“Vanaf 11.00 uur ontvangen wij de Koninklijke familie op 

de Nieuwe Havenbrug. Dit is de belangrijkste entree voor 

bezoekers aan de binnenstad van Zwolle. Vanaf het eerste 

moment starten wij met het programma midden in het pu-

bliek. Daarna vervolgen we de route naar de Blijmarkt. Op 
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dit plein wordt onze cultuurrijke historie ge-

toond met onder andere staatsman Thorbecke 

en muzikant en kunstenaar Herman Brood. 

Vanuit hier gaan we door naar de Grote Markt, 

het hart van onze binnenstad. De Grote Markt 

is het decor voor een grote parade. Vorig jaar 

begon de dag met een parade op het water. Hoe-

wel water ook voor ons een belangrijk thema 

is, wij zijn ook een waterstad tussen de IJssel, 

de Vecht en het Zwarte Water, hebben wij geko-

zen voor een parade die de resultaten van onze 

eeuwenlange regionale samenwerking, inzet 

en innovatie toont. Dit doen wij volgens de vier 

thema’s die staan voor de gemeenten in de vier 

windstreken van onze regio. Namelijk: kunst-

stof, water & economie, recreatie en argo.

De Koninklijke familie zal ook kennis maken 

met sport en talentontwikkeling in de Regio 

Zwolle en een rondvaart maken over de Thor-

beckegracht. We sluiten het bezoek af met een 

knallend slotfeest aan het sfeervolle Broeren-

kerkplein. Een tal van Zwolse artiesten treedt 

hier op onder aanvoering van onze eigen Typ-

hoon.”

 

Hoe is het programma voor deze 
dag tot stand gekomen?
“Vanaf dag één heb ik contact met Arno Brok ge-

had, Dordrecht is zeer behulpzaam geweest. In 

de eerste dagen zijn we, de gehele organisatie, 

samengekomen voor een lunch. We bekeken de 

samenvatting van Koningsdag in Dordrecht en 

bespraken de dag. In Dordrecht is bijvoorbeeld 

direct gestart met de parade. In Zwolle gaan 

wij meteen de interactie met het publiek aan. 

Maar we spraken ook over de begroting. Bij de 

vaststelling hiervan hebben wij geen rekening 

gehouden met Koningsdag. Daarbij hebben wij 

veel hulp gehad van Dordrecht, wij zijn zeer 

dankbaar voor alle adviezen. Tot slot voeren wij 

voortdurend overleg in de stuurgroep die eens 

in de twee weken samenkomt.”   

Wat maakt Zwolle zo bijzonder?
“Naast de prachtige historische binnenstad 

kent Zwolle ook heel veel voorzieningen. We 

hebben geen concurrerende steden in de omge-

ving. Zwolle is echt de stad in de regio welke 

bestaat uit 20 gemeenten. Maar er is geen ge-

doe op bestuurlijk niveau. De samenwerking is 

uitstekend en er is geen competitie. Daarnaast 

weten mensen in Zwolle elkaar snel te vinden, 

Zwolle heeft een dorps karakter in de positieve 

zin van het woord. Mensen kijken hier naar el-

kaar om.”

Het gaat druk worden in Zwolle 
op 27 april, welke maatregelen 
worden er genomen om de dag 
zonder problemen te laten verlo-
pen?
“Koningsdag is een goed beveiligd evenement 

en we zitten ook op een locatie die goed te be-

veiligen is. De binnenstad is redelijk overzichte-

lijk en veilig, we hebben veel ervaring opgedaan 

de afgelopen jaren bijvoorbeeld tijdens het stra-

tenfestival aan het einde van de zomer in Zwol-

le. Direct op de route ondervinden bewoners 

enige hinder, maar zij zijn al ruim van tevoren 

geïnformeerd. Er is voldoende plek langs de 

route, wees dus welkom! De activiteiten vinden 

plaats op loopafstand van het station en er is 

een groot parkeerterrein bij de IJsselhallen.”

Waar kijkt u deze Koningsdag het 
meest naar uit?
“Ongelofelijk veel mensen doen hun best om 

van Koningsdag 2016 een geweldige dag te ma-

ken. Ik kijk uit naar de spontane momenten en 

het contact tussen de Koninklijke familie en 

het publiek. Ik hoop dat wij op 28 april terug-

kijken op een prachtige dag die vlekkeloos is 

verlopen. Waar wij als regio hebben laten zien 

dat we op de toekomst gericht zijn en mensen 

plezier in het leven hebben. Het allermooiste 

is als de televisiekijker thuis na afloop van de 

uitzending zegt: is het programma nu al afge-

lopen? Na lange tijd geboeid voor de televisie te 

hebben gezeten.”

Wat is eigenlijk uw mooiste 
herinnering aan Koninginnedag?
“Dat is alweer een tijd geleden. Als ik kijk in 

de fotoalbums van mijn ouders zie ik versierde 

fietsen. En ik kan mij nog herinneren dat tij-

dens Koninginnendag er altijd een schoolvoet-

baltoernooi werd gehouden in Wassenaar. Ik 

heb altijd gevoetbald. Misschien is mijn mooi-

ste herinnering aan Koninginnedag het school-

voetbaltoernooi in groep zes, toen ik werd uit-

gekozen om mee te doen.”

Wilt u meer informatie over 
Koningsdag 2016? Kijk dan op 
https://koningsdag.zwolle.nl/
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Voor welk probleem biedt dit een oplossing?
De PVV en D66 hebben samen een initiatiefvoor-

stel (E-)referendumverordening in de gemeente-

raad Almere voorbereid. De bijzondere samenwer-

king tussen deze partijen deed veel stof opwaaien. 

Was het niet wethouder en lijsttrekker van D66, 

die twee jaar geleden riep dat D66 nooit zou sa-

menwerken met de PVV? Tja, in verkiezingstijd is 

alles geoorloofd zullen we maar denken Een lang 

gekoesterde wens van D66 lijkt, na de eerste be-

spreking, dan nu eindelijk in vervulling te gaan. 

Niet met instemming van de VVD, maar een meer-

derheid in onze democratie bepaalt uiteindelijk. 

Referendumverordening
Tijdens de eerste bespreking heb ik, 

na uitgebreid navraag te heb-

ben gedaan bij collega’s in 

de middelgrote tot grotere 

steden in Nederland (waar 

een dergelijke verorde-

ning al bestaat) duidelijk 

stelling genomen tegen 

het invoeren van een re-

ferendumverordening in 

Almere. Niet alleen vanuit 

principiële redenen omdat 

referenda niet passen binnen de 

representatieve democratie en volks-

vertegenwoordigers zijn gekozen om zorgvuldige 

belangenafweging te maken. Maar ook vanuit een 

meer pragmatische insteek. Ik ben mijn inbreng 

ook begonnen met de vraag: “voor welk probleem 

biedt deze verordening een oplossing?”. 

Na contact met collega’s is het mij duidelijk ge-

worden dat deze referenda voornamelijk in de 

kleinere gemeentes hebben plaatsgevonden. De 

antwoorden die ik kreeg waren veelzeggend: “ik 

wist niet eens dat mijn gemeente zo’n verorde-

ning had” en “ik woon al tien jaar in deze stad 

en heb nog nooit een referendum meegemaakt”. 

Weer een andere VVD collega wist te melden dat 

een verzoek tot referendum tot nu toe altijd ge-

bruikt werd als pressiemiddel vanuit de opposi-

tie. 

Tijdrovend
Wat mij bij een referendumverordening opvalt is 

dat het een lange, tijdrovende en onzekere weg is 

die inwoners moeten afleggen alvorens zo’n refe-

rendum er komt. En omdat het een raadgevend 

referendum is kan de gemeenteraad altijd aan het 

einde van het traject de uitkomst naast zich neer-

leggen. Hoe frustrerend is dat? Je houdt met zo’n 

referendum inwoners een worst voor en noemt 

dit dan de ‘ultieme vorm van democratie’. Nou, 

in mijn ogen is democratie niet wat 10,1% van de 

inwoners vindt. De uitslag van een referendum in 

de nu voorliggende verordening in Almere is al 

geldig bij een opkomst van 20%! U hoeft geen re-

kenwonder te zijn om dan de conclusie te trekken 

dat 10,1% van de kiesgerechtigden vervolgens de 

uitkomst van een referendum bepalen. 

Ik ben van mening dat wij onze energie moeten 

richten op het tijdig, aan de voorkant, met be-

woners in gesprek gaan en hen om inbreng en 

ideeën vragen. We hebben in Almere voldoende 

mogelijkheden om onze inwoners tijdig te betrek-

ken bij issues die spelen in de stad. Sinds vorige 

jaar hebben we ook nog eens een ‘motiemarkt’, 

welke heel succesvol blijkt te zijn. Hier kunnen in-

woners met concrete ideeën komen die door een 

politieke partij kunnen worden overgenomen en 

middels een motie daadwerkelijk worden uitge-

voerd. Het is ons werk om vervolgens na een goe-

de weging van argumenten een besluit te nemen. 

Daar heeft de VVD geen referendum voor nodig. 

Ik wil de collega’s die zowel via  VVD Community 

als via de mail mij van hun ervaring en input heb-

ben voorzien nogmaals bedanken. 

Miranda Joziasse

Fractievoorzitter Almere

(E-)REFERENDUMVERORDENING: 

Op 15 maart en 29 maart organiseerde Rem-

co Dijkstra, Tweede Kamerlid voor 

de VVD en woordvoerder op het 

gebied van klimaat, milieu en 

duurzaamheid, twee workshops 

over het klimaatakkoord voor 

VVD’ers. Uit de grote belang-

stelling voor deze bijeenkom-

sten blijkt dat het thema klimaat 

enorm leeft onder VVD’ers. 

Klimaatontkenners
VVD’ers worden nog vaak in het hoekje ‘klimaat-

ontkenners’ geplaatst. Een onjuiste  constatering. 

VVD’ers bekommeren zich wel degelijk om het 

klimaat. Het bewustzijn en de wil is er wel maar 

het mag meestal geen extra geld kosten. De VVD 

begrijpt dit en kiest daarom niet voor het direct 

inzetten van allerlei drastische maatregelen, 

maar voor gezond verstand waarbij een ambitieus 

klimaat- en milieubeleid hand in hand kan gaan 

met andere – ook waardevolle - maatschappelijke 

belangen. 

Geen wondermiddel
De VVD weet ook: er is geen wondermiddel om 

klimaatverandering op te lossen. Het is een mon-

diale kwestie, die vraagt om een mondiale aan-

pak.  Als we slim zijn, stellen we een eenvoudig 

en helder doel (minder CO2-uitstoot). Ons aandeel 

in uitstoot is nu  0,4 procent op de wereldschaal. 

Te klein om daadwerkelijk het verschil te maken. 

Bovendien, als wij ons bedrijfsleven strenge regels 

opleggen en andere landen doen dat niet, dan 

zijn we dubbel de pineut. Wat de VVD betreft, is 

het beprijzen van uitstoot de beste manier om die 

uitstoot te beperken. Door er een prijskaartje aan 

te hangen, dagen we de samenleving uit om effi-

ciënter, schoner en winstgevender te produceren. 

Maar Nederland mag niet achterover leunen. In-

tegendeel, Nederland kan een grote bijdrage leve-

ren aan de uitdagingen van klimaatverandering. 

Zo hebben wij de kennis en kunde in huis op het 

gebied van landbouw en water. Onze boeren en 

tuinders zijn zo productief dat ze een wereldbe-

volking van 9 miljard mensen in de toekomst 

kunnen voeden. 

Elkaar versterken
De balans tussen milieu en economie werd door 

de deelnemers van de workshop ook meerdere 

keren aangehaald. Als VVD’ers zien zij milieu en 

economie elkaar versterken, waardoor duurzaam-

heid juist geld oplevert in plaats van subsidies 

kost. Met bewustwording zijn nog stappen te ma-

ken, al zijn liberalen terughoudend als het gaat 

om het voorschrijven hoe je je leven zou moeten 

leiden. Op lokaal niveau ziet men kansen voor 

slimmere straatverlichting, een duurzaamheids-

fonds, warmte/koude opslag en innovaties door 

startups in de cleantech. Dit is een greep uit de 

ideeën van de bijeenkomsten waardoor het ook 

voor de heer Dijkstra zeer leerzame avonden wa-

ren! 

Remco Dijkstra, Tweede Kamerlid

Klimaatworkshop VVD
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Als raadslid in misschien wel één van ’s lands 

meest versplinterde gemeenteraden, onderschrijf 

ik de oproep van partijvoorzitter Henry Keizer in 

de maand mei van vorig jaar om een wettelijke/

formele kiesdrempel in te voeren en daarmee de 

feitelijke kiesdrempel (i.e. de kiesdeler) te verho-

gen. Ook bij de gemeenteraadsverkiezingen. 

Slagkracht 
Ter illustratie: in 2006 was het nog pais en vree 

in Almelo (35 raadszetels). De PvdA (13) regeerde 

samen met het CDA (8) tot 2010. In 2010 schoof 

de VVD (7) sinds 2002 weer aan; PvdA en CDA 

hielden respectievelijk 7 en 6 zetels over. In 2014 

kwamen 14 partijen in de gemeenteraad en werd 

een ‘krappe’ coalitie gevormd van PvdA (4), CDA 

(6), SP (4) en D66 (4). Halverwege de rit zakte de 

lokale D66-fractie als een kaartenhuis in elkaar 

en was er geen plaats meer in de coalitie. Gevolg: 

de ChristenUnie (2) sloot aan en het eerste min-

derheidscollege in de geschiedenis van het lokale 

bestuur van Almelo was een feit. Vlak na de ver-

kiezingen van 2014 gingen drie lokale partijen 

verder als één fractie, maar door drie tussentijdse 

afsplitsingen kennen we momenteel 15 fracties in 

plaats van de beoogde 12.

Het aantal partijen dat minstens één zetel in de 

Almelose raad veroverde steeg, van 7 in 1998 naar 

14 in 2014. Een trend die zich niet alleen in Alme-

lo manifesteert, maar in heel Nederland. De slag-

kracht binnen het lokale bestuur komt daarmee 

in toenemende mate in het gedrang. Steeds meer 

partijen zijn nodig om een meerderheidscoalitie 

te vormen met als gevolg dat de inbreng van een 

partij in een coalitie(akkoord) verwatert. 

Lokale kiesdrempel
Het ontbreken van een lokale kiesdrempel is een 

communicerend vat met het feit dat versplinte-

ring vaak ontstaat door afsplitsing van bestaan-

de partijen. Het valt mij op dat bij dat laatste 

persoonlijke motieven vaak een rol spelen. Door 

het niet afstaan van de raadszetel (vaak zetelroof, 

want een volle kiesdeler wordt bijna nooit zelf-

standig gehaald) is een podium tot de komende 

verkiezingen gegarandeerd. Als gevolg van een 

steeds lagere opkomst bij gemeenteraadsverkie-

zingen is het relatief eenvoudig om de kiesdeler 

te halen en de zetel te behouden. Raadsleden, die 

een eenmanspartij vertegenwoordigen, komen 

zelden op eigen kracht in de raad. Mijn verwach-

ting is dat het invoeren van een lokale kiesdrem-

pel de beslissing om uit een partij te stappen prin-

cipiëler en daardoor zuiverder zal maken. 

Bovendien worden vergaderingen door de 

versplintering er niet gemakkelijker op; het wordt 

lastiger om een eenduidig beeld te destilleren uit 

verschillende standpunten, die bovendien meer 

tijd vergen om toegelicht te worden. Daarnaast 

zijn eenmansfracties simpelweg te klein om het 

volledige raadswerk (inclusief alle onderwerpen) 

goed uit te voeren.

In het verkiezingsprogramma
Nu de staatscommissie parlementair stelsel bin-

nenkort van start gaat en het punt van versplin-

tering van het politieke landschap ongetwijfeld 

gaat meenemen, is mijn pleidooi ook 

aandacht te schenken voor de situatie 

van versplintering in de context van 

decentrale overheden c.q. gemeen-

ten. Het is immers het parlement 

dat gerechtigd is daar beslissingen 

over te nemen. Bovendien lijkt me 

de kiesdrempel, indien dit niet al het 

geval is, een item dat verankerd dient te 

worden in ons verkiezingsprogramma voor 

komende Tweede Kamerverkiezingen.

Tot slot, als het aan mij ligt wordt een lokale kies-

drempel van 5% ingevoerd. In het geval van Alme-

lo zouden we, uitgaande van de uitslag van 2014, 

uitkomen op 8 in plaats van 14 partijen. Diversi-

teit blijft gewaarborgd en de slagkracht binnen 

het lokale bestuur neemt weer toe. 

Arjen Maathuis, Raadslid Almelo

Versplintering van het lokale politieke landschap

Voor mij volledig onverwachts viel het kabinet 

Rutte I dat net anderhalf jaar op dreef was. Een 

paar weken daarna had ik een gesprek om op de 

kieslijst te staan. Het lukte en ik voelde me ver-

eerd, ook al leek mijn plek niet direct verkiesbaar. 

Maar op de uitslagenavond in die uitzinnige par-

tytent in Scheveningen besefte ik dat mijn 54ste 

plek wel eens niet zo onverkiesbaar kon zijn als 

ik vooraf had gedacht. Met het vertrek van Bart de 

Liefde was het dan zover; ik werd geïnstalleerd. 

Mijn eerste fractievergadering was direct bijzon-

der. Het thema van de vluchtelingencrisis stond 

hoog op de fractieagenda. Meteen kwamen ook 

geopolitieke aspecten aan bod; een invalshoek 

waar ik daarvoor nog niet veel ervaring mee had. 

Meteen viel mij op hoe breed en diepgaand een 

onderwerp wordt besproken voordat er een be-

sluit wordt genomen. Mijn eerste parlementair 

debat was in het Algemeen Overleg Post. Onder-

werp was de steeds maar stijgende postzegelprijs 

die u en ik moeten betalen voor het versturen van 

een brief. Klein bier misschien in vergelijking met 

de vluchtelingencrisis, maar het gaat het hier wel 

om een bedrijfstak waar zo'n 70.000 mensen wer-

ken. Daarnaast is het een bedrijfstak die het moei-

lijk heeft door de oprukkende digitalisering van 

ons berichtenverkeer.

Enige jaren geleden was de postbezorging in han-

den van de overheid. Daarvoor is nu geen nood-

zaak meer. De logistieke dienstverlening in ons 

land is van een dusdanig hoog niveau dat de over-

heid zich daar niet meer mee hoeft te bemoeien. 

Wel is het zo dat de niet rendabele gebieden ook 

Geopolitiek en 
de prijs van een 
postzegel

moeten worden bediend. Het is de overheid die 

terecht eisen aan de post bezorgingsdienst. 

Door de digitalisering worden er steeds minder 

brieven verstuurd. Een afnemend volume in com-

binatie met gelijkblijvende kosten leidt tot een 

hogere kostprijs per brief. Om de postbezorging 

toch rendabel te houden, staat de overheid toe dat 

de postzegelprijs periodiek wordt verhoogd. Het 

lastige daarbij is dat die verhoging gebaseerd is op 

informatie van de postbedrijven zelf. Zij hebben 

een natuurlijk belang bij om een zo hoog mogelij-

ke prijsverhoging door de politiek geaccordeerd 

te krijgen. Linkse partijen roepen dan meteen dat 

de liberalisering van de postmarkt is mislukt. Als 

oud-inspecteur bij een Rijksinspectie baseer ik 

mij liever op feiten dan op de onderbuik. Daarom 

heb ik minister Kamp verzocht om op onafhan-

kelijke wijze te berekenen wat de postbezorging 

kost. Eerst zelf ons huiswerk doen, want dan pas 

kunnen we de door de commerciële partijen aan-

gedragen gegevens beoordelen. Uiteindelijk bete-

kent dat voor u een faire postzegelprijs. 

Remco Bosma, Tweede Kamerlid 
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Al maanden is Nederland getuige van een enorme toestroom van migranten richting Europa. Vaak leidt dit tot mens-

onterende taferelen. Bij aankomst in Europa reizen zij begrijpelijkerwijs vaak door naar de plek waar zij verwachten 

een goed leven op te kunnen bouwen. En een toekomst. Nederland voelt hier dagelijks de consequenties van.  

Niet alleen zien wij dat er een einde komt aan de opvangplekken die gemeenten kunnen organiseren maar ook 

op andere vlakken zien wij dat het einde van de draagkracht van onze samenleving in zicht is. Het is tijd voor een  

oplossing. Daarom is het goed dat de plannen van Tweede Kamerlid Malik Azmani om de asielstroom onder  

controle te krijgen tot een Europese aanpak hebben geleid.

Afspraken met Turkije
De afspraken die de Europese Unie met Turkije 

heeft gemaakt zijn een belangrijke stap in het 

terugdringen van de asielstroom. Azmani: ‘De 

afspraken zorgen ervoor dat de illegale instroom 

van asielzoekers opdroogt en wij nu toewerken 

naar een gecontroleerde, legale en substantieel 

lagere instroom. Turkije neemt alle vluchtelingen 

terug die de illegale oversteek naar Europa ma-

ken. Tijdelijk wordt voor iedere illegale Syriër die 

wij terugsturen, één Syriër uitgenodigd om legaal 

naar Europa te komen. Kiezen asielzoekers toch 

voor de illegale route dan komen zij na terugzen-

ding niet meer in aanmerking voor deze regeling. 

Daarmee wordt de oversteek naar Europa zinloos. 

Een belangrijke stap. Zo ontnemen we mensens-

mokkelaars hun ‘handel’. Daarnaast bepalen we 

zelf wie er naar Europa komt en in welk Europees 

land men asiel krijgt. Zo gaan we het ‘asielshop-

pen’ tegen. Voor Nederland, dat nu als populair 

land geldt onder vluchtelingen, is dat gunstig.’

Maar gaan deze afspraken de illegale instroom 

ook daadwerkelijk stoppen? Er zijn meer rou-

tes naar Europa. ‘De oversteek van Turkije naar 

Griekenland is één van de hoofdroutes maar we 

zullen moeten voorkomen dat de route zich ver-

legt, bijvoorbeeld via Noord-Afrika. Daarom is het 

belangrijk dat het niet alleen bij afspraken met 

Turkije blijft. En de oplossing blijft om in te zet-

ten op opvang in de regio. Daarover moeten wij af-

spraken maken met andere landen,’ stelt Azmani.

Einde van de draagkracht    
Er is een kans dat de afspraken niet werken. Wat 

doen we dan? Azmani:  ‘Als deze maatregelen 

niet werken dan moeten we niet schromen om 

in kleiner verband maatregelen te nemen. Het is 

voor Nederland echt het beste om dit probleem 

zo ver mogelijk van onze grenzen aan te pakken. 

Maar als dat niet werkt zullen we met een ande-

re oplossing moeten komen. De ervaring van de 

afgelopen jaren leert dat in het voorjaar en in de 

zomer meer mensen de reis naar Europa onder-

nemen. Die piek kunnen wij niet nog een keer 

opvangen. Het einde van onze draagkracht komt 

echt in zicht.’ 

Gemeenten hebben moeite de grote aantallen te 

verwerken. Maar ook het draagvlak in de samen-

leving neemt beduidend af. Azmani: ‘De onrust 

rondom azc’s of op plekken waar nieuwe opvang 
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moet worden gerealiseerd begrijp ik wel. Dat is 

het gevolg als grote groepen migranten met een 

andere waardencultuur de Nederlandse samen-

leving binnenkomen. Grote groepen intergreren 

per definitie moeilijk en dat leidt tot botsingen 

en spanningen.’

Veiligheid van anderen
bedreigen
‘Ik vind het onbegrijpelijk dat mensen die op de 

vlucht zijn voor geweld en aan wie een veilige plek 

wordt geboden dan zelf anderen gaan bedreigen,’ 

stelt Azmani. We moeten vanaf dag één duidelijk 

maken wat de spelregels zijn in ons land. Wij ac-

cepteren niet dat onze normen en waarden met 

voeten worden getreden. In onze samenleving 

leven homo's, hetero's en verschillende geloven 

naast elkaar en zijn man en vrouw gelijkwaardig. 

Daar moeten nieuwkomers zich aan aanpassen. 

Zo lang we deze raddraaiers niet uit kunnen zet-

ten, bijvoorbeeld omdat we ze niet terug kunnen 

sturen naar een oorlogsgebied, gaan ze wat mij 

betreft in extra strenge opvang. Ook dat voorstel 

is door de staatssecretaris overgenomen. Even leek 

het erop dat slachtoffers apart zouden worden 

opgevangen. Dat klinkt misschien sympathiek, 

maar het is totaal het verkeerde signaal. Asielzoe-

kers die zich niet kunnen gedragen moeten de 

consequenties van hun daden ondervinden. Zij 

worden apart worden gezet, niet de slachtoffers.’ 

Grootschalige opvang
Heeft dit ook niet te maken met de grootschali-

ge opvang die nu wordt georganiseerd? Moet dat 

niet kleinschaliger? Azmani: ‘Dat is nu precies 

een zaak die wij aan de gemeenten overlaten. 

Zij kunnen tenslotte het beste bepalen wat er in 

hun gemeente mogelijk is. Op sommige gebieden 

is kleinschalige opvang misschien wenselijker, 

maar gemeenten moeten dat wel kunnen organi-

seren. Met de grote stromen asielzoekers waar de 

afgelopen maanden mee zijn geconfronteerd, wa-

ren we al blij als we  überhaupt voldoende bedden 

konden organiseren. Nu we op weg zijn naar een 

situatie van gecontroleerde, legale opvang van 

veel minder asielzoekers, zullen gemeenten ook 

meer mogelijkheden hebben om die opvang beter 

te organiseren.’

Als er minder asielzoekers naar ons land komen, 

kan de opvang dan ook minder sober zijn? Azma-

ni: ‘Als de illegale instroom naar nul is terugge-

bracht, hebben we straks alleen nog te maken 

met hervestiging van asielzoekers. Dan is er dus 

geen sprake meer van noodopvang. Het gaat dan 

om een beperkte groep asielzoekers die een ver-

gunning krijgen voor verblijf in Nederland. Deze 

mensen moeten zo snel mogelijk Nederlands 

leren, werk vinden en een plek krijgen in onze 

samenleving. Nog een extra reden om de afspra-

ken met Turkije uit te voeren en ook met andere 

landen dergelijke afspraken te maken. In het be-

lang van de asielzoekers zelf en in het belang van 

Nederland!’

Malik Azmani, Tweede Kamerlid
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versiteit Eindhoven. Hier vinden demonstraties, 

simulaties en innovaties plaats op het gebied van 

slimme zorg. Samen met huisartsen, zorgaanbie-

ders en cliënten komt men tot de meest geschikte 

eHealth toepassingen om de zorg te verbeteren. 

Denk hierbij aan apps met cameratoezicht, meet-

apparatuur, persoonsalarmering en luisterzorg. 

Health Innovation Campus 
Andere ontwikkeling die plaatsvindt in Zuid-

oost-Brabant is de mogelijke realisatie van de 

Health Innovation Campus. Deze komt te liggen 

aan de rand van het Maxima Medisch Centrum 

in Veldhoven en op een steenworp afstand van 

de High Tech Campus in Eindhoven. Het is de be-

doeling dat startups zich op deze nieuwe campus 

gaan vestigen. Innovaties van deze startups kun-

nen direct toegepast worden in het nabijgelegen 

ziekenhuis.   

Eigen ervaring
In het dagelijks leven merk ik veel profijt te heb-

ben van diverse hulpmiddelen. Dankzij ver-

schillende apps kan ik zonder het te 

zien toch dit artikel schrijven, twit-

teren of digitaal kranten voor 

laten lezen. Slimmer leven 

maakt het leven niet alleen 

gemakkelijker maar ook leu-

ker. Slimmer leven kan al met 

kleine handige aanpassingen 

of met geavanceerde technie-

ken. Slimmer leven doen we in 

de Brainport Regio Eindhoven. 

Zijn er voorbeelden van ‘slimmer leven’ in 
uw regio? Praat mee in VVD Community! 

Slimmer leven
Mijn naam is Daan de Kort en ik ben raadslid voor 

de VVD in Veldhoven. Vanaf deze editie van het 

blad Liberaal Bestuur mag ik mijzelf columnist 

decentralisaties noemen. In mijn fractie ben ik 

onder andere woordvoerder sociaal domein. Zelf 

kom ik veel in aanraking met zorginstellingen 

vanwege mijn visuele handicap. Gelukkig kan ik 

met behulp van slimme technologie toch mijn 

studie Bestuurskunde aan de Universiteit van Lei-

den volgen en mijn werkzaamheden voor de VVD 

Veldhoven verrichten. Mijn eerste column wijd ik 

graag aan een ‘slimmere’ manier van leven. 

Onze maatschappij is in drastisch tempo aan het 

veranderen. We worden steeds ouder en afhanke-

lijker van de zorg. Tegelijkertijd streeft de over-

heid met de transitie naar een participatiemaat-

schappij met meer zelfredzaamheid. Conflicteert 

dit niet met elkaar, meer behoefte aan zorg en 

tegelijkertijd meer zelfredzaamheid? Integen-

deel, de oplossing hebben ze gevonden in Zuid-

oost - Brabant. Ook wel bekend als Brainport Regio 

Eindhoven. Het idee is simpel: ‘slimmer leven’. 

De technologie die ontwikkeld wordt in Zuid-

oost - Brabant stelt de samenleving in staat om 

zelfredzaam te zijn en de kwaliteit van leven te 

verbeteren. Bovendien kan met behulp van deze 

technologie kwalitatieve, efficiënte en last but 

not least betaalbare zorg aangeboden worden. 

De krachten uit deze regio zijn gebundeld in de 

Coöperatie Slimmer leven 2020. In deze coöpera-

tie zijn een kleine 80 organisaties verenigd. Denk 

hierbij aan zorgorganisatie ’s, professionele net-

werken, woningbouwcorporaties, zorgverzeke-

raars, bedrijven, kennisinstellingen, overheden 

en uiteraard de eindgebruikers. Een dergelijke 

samenwerking tussen zowel kennisinstellingen, 

overheden als het bedrijfsleven wordt ook wel 

Triple-Helix genoemd. Met de Triple-Helix manier 

van samenwerking behaalde de Brainport Regio 

Eindhoven in 2011 de titel slimste regio van de we-

reld. De kracht van Slimmer leven 2020 zit in de 

cross-over samenwerking tussen de verschillende 

disciplines. Slimmer leven 2020 is aanjager van 

verschillende samenwerkingsverbanden en initi-

eert diverse projecten in de regio. De noodzaak 

tot innovatie op de zorgmarkt is groot. Neem de 

“gezondheidsleeftijd”. We worden met z’n allen 

steeds ouder maar de leeftijd waarop we ge-

middeld voor het eerst gezondheids-

klachten krijgen blijft hetzelfde.” 

aldus Peter Porteine,  project-

leider Slimmer leven 2020 en 

tevens statenlid voor de VVD 

Brabant. Concrete doelstel-

ling van Slimmer leven 2020 

is dan ook om de “gezond-

heidsleeftijd” met twee jaar te 

verhogen.  

De Praktijk 
Mooi voorbeeld is de Centrale24 in het Twin-

ning Center  op het terrein van de Technische Uni-

Een commissie, in opdracht van de Vereniging van Nederlandse Gemeenten (VNG) onder leiding van Wim van de Donk, commissaris van de Koning in 

Noord-Brabant, buigt zich de komende maanden over de toekomst van het lokaal bestuurlijk stelsel. De commissie zal een advies uitbrengen over welke 

inrichting van het lokaal bestuur op termijn het best passend is. 

In VVD Community vroegen wij u of de huidige inrichting van het lokaal bestuur toekomstbestendig? Denkt u bijvoorbeeld aan de rol van de gemeenteraad 

of de verantwoordelijkheden van de colleges van burgemeester en wethouders in de dagelijkse praktijk. Of wat mag er volgens u veranderen? 

Frederik Peters, statenlid Gelderland: “Wat mij vooral zorgen baart is het aantal gemeenschappelijke regelingen die onstaan als antwoord op de decentrali-

saties enerzijds en het niet willen herindelen anderzijds. De gemeenteraden staan toch op (flinke) afstand van de Raden en controle vindt regelmatig plaats 

door een AB, bestaande uit collegeleden. De Raden kunnen dan buitenspel worden gezet. Het is een situatie die, qua checks and balances, flinke risico’s 

met zich meebrengt.” Fred Schenk, raadslid Bunnik, stelt dat de huidige vorm van lokaal bestuur wel toekomstbestendig is in de huidige vorm. “Er wordt 

op regionaal gebied veel samengewerkt, dat hoef je niet in wetgeving te gaan afdwingen. Ik zie wel potentieel in het beter voorlichten of opleiding van 

raadsleden. Zo ken ik zelf pas, dankzij VNG Magazine, het instrument ‘raadsenquête’. In onze raad hebben we het nog niet nodig gehad maar ik vind het 

wel een goed voorbeeld van de lacunes in mijn kennis als raadslid. En daarmee mogelijk van meer raadsleden.”  

Vindt u de inrichting van het huidige lokaal bestuur toekomstbestendig? Praat mee in VVD Community!

Is het lokaal bestuurlijke stelsel toekomstbestendig?
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In editie 1 van Liberaal Bestuur vroeg Mark Hoogeveen, raadslid voor de 

VVD in Hoogeveen, aan u hoe wij moeten reageren op het veranderde re-

tail-/winkellandschap. In de afgelopen tien jaar verdwenen er al meer dan 

5.000 fysieke winkels. Door recente faillissementen zal in de middelgrote 

steden de leegstand toenemen.  Provincies en met name gemeenten heb-

ben een sleutel in houden maar geven om uiteenlopende redenen vaak te 

weinig prioriteit aan hun regierol. Een gemiste kans? Wat kan een (lokale) 

overheid doen?

 

U reageerde in VVD Community. Een greep uit de reacties leest u hier:

Het begint met inzicht bij overheden dat de technologische ontwikkelingen en de veranderingen die daarmee optreden in de economie nog veel 

verder zullen gaan dan velen nu denken. Nog even en vele producten rollen thuis uit je 3D printer, je koelkast wordt door de melkfabriek rechtstreeks 

gevuld omdat een systeem registreert dat je laatste pak mek aangesproken is en ga zo nog maar even door. Veel bestuurders denken dat het niet 

zo'n vaart zal lopen, maar dat dachten we ook van de mobiele telefoon.

En als je dat in gaat zien, dan zie je dat er ruimte vrij komt in je winkelstraten, je koopcentra en de buurtwinkels. En hier zul je als overheid 

een visie op moeten ontwikkelen. Wat verwacht ik nog wel nodig te hebben voor recreatief winkelen? Welke andere functies kan ik 

aan gaan bieden? Zouden we sportvoorzieningen niet juist vanuit de rand van de steden naar de binnenstad moeten brengen? 

Laten we daar de discussie over voeren en dan een visie bepalen. Vanuit deze visie kun je dan als overheid je regierol pakken.

 Edwin Hageman

 Raadslid Tynaarlo

Het door Edwin omschreven inzicht is niet alleen nodig bij de overheden, maar ook bij de bestaande MKB-ers in de binnen-

steden. In het snel veranderende retail-landschap is er meer en misschien ook wel een andere creativiteit nodig om blijvend 

succesvol te ondernemen. In de jaren met een conventionele hoogtijd conjunctuur was het soms al voldoende om een A-lo-

catie te hebben, je winkel te bevoorraden, de voordeur open te doen en de kopers kwamen als vanzelf uit de koopstromen 

binnen lopen.

In de afgelopen jaren droogde dit door de afnemende economische groei al op en inmiddels wordt steeds duidelijker dat 

er sprake is van een structureel veranderd (veranderend) speelveld. Dit vereist inderdaad een nieuwe visie waar overheden, 

MKB-ers en vastgoed ondernemers gezamenlijk het antwoord moeten vinden voor een nieuw duurzaam ontwerp voor de bin-

nenstad. Samen onderzoeken, ontwerpen en ondernemen. Het geeft hierbij m.i. zeker geen pas om als overheden nieuwe ontwik-

kelingen proberen te remmen.

Ten slotte, afwegingen met betrekking tot de ruimtelijke ontwikkeling vooral integraal bezien. In dit geval niet alleen vanuit retail, maar vooral ook 

in relatie met andere ruimtelijke functies als sport, leisure, wonen en groen- en watervoorzieningen in en rond toekomstige binnensteden.

Martin Rasker

Raadslid VVD Assen



11.30 uur
Inloop met koffie/thee

Tijdens deze inloop heeft u ook de gelegenheid om te lunchen.

13.00 uur
Jaarvergadering

Opening door John Jorritsma, Commissaris der Koning in Fryslân

    

Presentatie Michiel Krom, lid van het VVD-Hoofdbestuur, 

over de permanente campagne 

  

14.30 uur – 14.45 uur
Pauze

14.45 uur – 16.15 uur
Bijeenkomsten deelgezelschappen

1. P.J. Oudgezelschap (burgemeesters)

2. Schepenbank (wethouders)

3. Ir. Lelykring (waterschapsbestuurders)  

4. Raadsleden

5. Fractievoorzittersplatform 

6. Leden Provinciale Staten en gedeputeerden

7. VVD-gemeentesecretarissen en griffiers

8. Netwerk Maatschappelijk Middenveld

16.30 uur – 17.00 uur 
Afsluiting

Annemarie Jorritsma, voorzitter van de VVD-fractie in de Eerste Kamer

 

17.00 uur
Borrel

18.00 uur
Start VVD-congres

 

AGENDA LEDENVERGADERING

1. Opening, met John Jorritsma, Commissaris der Koning te Fryslân

2. Verslag algemene ledenvergadering 6 november te Lunteren

 Het verslag is beschikbaar als bijlage 1 op 

 http://bestuurdersvereniging.vvd.nl/voorjaarscongres

3. Ingekomen stukken en mededelingen

4. Verslag van de secretaris over het jaar 2015

 Het secretarieel jaarverslag is beschikbaar als bijlage 2 op 

 http://bestuurdersvereniging.vvd.nl/voorjaarscongres

5. Verslag van de penningmeester over het jaar 2015 en verslag 

 van de kascommissie

 Het financieel jaarverslag is beschikbaar als bijlage 3 op 

 http://bestuurdersvereniging.vvd.nl/voorjaarscongres

6. Benoeming leden van de kascommissie voor het jaar 2016

 Voorgesteld wordt de volgende leden te benoemen tot lid van 

 de kascommissie voor het verslagjaar 2016:

 Lid: Cees Roem, fractievoorzitter VVD Bergen

 Lid: Dorien Verbree, raadslid in Leiden

 

 Lid: Marianne Poot, raadslid Amsterdam

 Plaatsvervangend lid: Herbert Raat, wethouder van financiën in 

 Amstelveen

 Plaatsvervangend lid: Queeny Raikowski, raadslid Utrecht

 Plaatsvervangend lid: Henk Peterse, buitengewoon lid, werkzaam 

 bij Waterschap Rivierenland en actief binnen de Lelykring

7. Afscheid Mark van Oosterhout 

 Mark van Oosterhout heeft sinds november 2013 zitting gehad 

 in het Algemeen Bestuur namens de provincie Noord-Brabant. 

 Wegens zijn vertrek als wethouder neemt Mark van Oosterhout

 afscheid van het Algemeen Bestuur.

8.  (Her)benoeming leden voor het Dagelijks en Algemeen Bestuur

 

 Mark Harbers wordt voorgedragen voor herbenoeming als lid van 

 het Dagelijks Bestuur. 

  John van der Rhee wordt voorgedragen voor herbenoeming als lid 

 van het Algemeen Bestuur namens het platform voor griffiers en 

 gemeentesecretarissen.

 

 Willemijn van Hees wordt voorgedragen als lid van het Algemeen 

 Bestuur namens Noord-Brabant.

 Willemijn van Hees is burgemeester in Geertruidenberg en zal in 

 het Algemeen Bestuur de VVD-Bestuurders in de provincie Brabant 

 vertegenwoordigen. 

9. Voorstel AB-zetel voor jonge bestuurders

 Het voorstel voor de nieuwe statuten is beschikbaar als bijlage 4 op

 http://bestuurdersvereniging.vvd.nl/voorjaarscongres

10.  Nieuwe statuten voor de VVD Bestuurdersvereniging

 Het voorstel voor de nieuwe statuten is beschikbaar als bijlage 5 op

 http://bestuurdersvereniging.vvd.nl/voorjaarscongres

11. Campagne en permanente campagne, presentatie door 

 Michiel Krom, lid van het VVD Hoofdbestuur voor 

 Communicatie en Campagne

                  

12.  Rondvraag en sluiting

PROGRAMMA VOORJAARSCONGRES 
VVD-BESTUURDERSVERENIGING MELD U NU AAN VIA MIJNVVD!


